

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论文

用EXAFS研究pH对Zn(II)-TiO<sub>2</sub>体系吸附和微观构型的影响

高爽, 陈灏, 何广智, 潘纲

中国科学院生态环境研究中心环境水质学国家重点实验室, 北京 100085

摘要:

应用延展X射线吸收精细结构(EXAFS)方法, 研究了不同pH对Zn(II)在锐钛矿型TiO<sub>2</sub>表面吸附产物的微观构型的影响. 宏观的吸附-解吸实验表明, 随着pH值由5.8增大至6.8, 吸附等温线明显升高, Freundlich吸附常数由1.345 L/g增加到15.385 L/g; 而体系的不可逆性逐渐降低, 不可逆吸附系数(T II)由0.43降低到0.23. 不同pH条件下吸附样品的EXAFS结果表明, Zn(II)主要通过共用水合离子及TiO<sub>2</sub>表面的O原子结合到TiO<sub>2</sub>表面上, 第一配位层(Zn—O层)原子间距和配位数随着pH值增大逐渐降低, Zn(II)在TiO<sub>2</sub>表面吸附形态从六配位向四配位转化; 第二配位层(Zn—Ti层)分析结果表明, 存在2个典型的Zn—Ti原子间距, 即 $R_1=0.319\sim 0.334$  nm(双齿方式结合的强吸附)和 $R_2=0.366\sim 0.378$  nm(单齿方式结合的弱吸附), 随着pH值的升高, 强吸附位(CN1)逐渐减少而弱吸附位(CN2)逐渐增加, 其比值由2.12降低至0.89, 从而导致其在高pH值的条件下吸附量和可逆性明显增大. EXAFS结果从分子水平说明了该体系在不同pH值条件下表现出的可逆性差异是由于微观吸附状态不同所致.

关键词: 延长X射线吸收精细结构; pH; 吸附可逆性; Zn(II)

EXAFS Studies of pH Effects on Adsorption and Microscopic Structures of Zn(II) onto TiO<sub>2</sub>

GAO Shuang, CHEN Hao, HE Guang-Zhi, PAN Gang\*

State Key Laboratory of Environmental Aquatic Chemistry, Research Center for Eco-Environmental Sciences, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100085, China

Abstract:

Microscopic structures and thermodynamic characteristics of Zn(II) adsorbed onto anatase TiO<sub>2</sub> at different pH were studied using extended X-ray absorption fine structure(EXAFS) spectroscopy. Macroscopic adsorption-desorption experiments indicated that as pH increased from 5.8 to 6.8, the adsorption capacity coefficient( $K_F$ ) increased from 1.345 L/g to 15.385 L/g, while the adsorption irreversibility coefficient(T II) decreased from 0.43 to 0.23. EXAFS spectra results showed that Zn(II) was adsorbed onto the solid surface in a mixed form of octahedral and tetrahedral hydrous Zn(II) ions, which were linked to TiO<sub>2</sub> surface by sharing O atoms. Both the bond length and the coordination number of the first Zn—O coordination sphere decreased as pH increased. Analysis of the second Zn—Ti coordination sphere indicated two Zn—Ti atomic distances:  $R_1=0.319\sim 0.334$  nm and  $R_2=0.366\sim 0.378$  nm, referring to bidentate(stronger adsorption site) and monodentate(weaker adsorption site) complexation respectively. The number of stronger adsorption sites(CN1) decreased while the number of weaker adsorption sites(CN2) increased remarkably with increasing pH, resulting in a drop of CN1/CN2 from 2.12 to 0.89. EXAFS results revealed that the macroscopic adsorption phenomena were directly related to the changes in microscopic adsorption structures of Zn(II) on the surface of TiO<sub>2</sub> under different pH conditions.

Keywords: Extended X-ray absorption fine structure; pH; Adsorption reversibility; Zn(II)

收稿日期 2009-03-10 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 20777090, 20537020)资助.

通讯作者: 潘纲, 男, 研究员, 主要从事吸附理论、方法及应用的研究. E-mail: gpan@rcees.ac.cn

作者简介:

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(568KB)

[HTML全文]

[\(article.html\\_WenJianDaXiao\\_KB\)](#)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

延长X射线吸收精细结构; pH; 吸附可逆性; Zn(II)

本文作者相关文章

PubMed

参考文献:

- [1]Ghulam M., Balwant S., Rail S. K.. Chemosphere[J], 2004, 57: 1325—1330  
[2]Davis A. P., Upadhyaya M.. Water Res.[J], 1996, 30: 1894—1896  
[3]Gerth J., Brummer G. W., Tiller K. G.. Zeitsc. Pflanzener. Boden.[J], 1993, 156: 123—127  
[4]Bruemmer G. W., Gerth J., Tiller K. G.. J. Soil. Sci.[J], 1988, 39: 37—52  
[5]Ford R. G., Bertsch P. M., Farley K. J.. Environ. Sci. Technol.[J], 1997, 31: 2028—2033  
[6]Gray C. W., McLaren R. G., Roberts A. H. C., et al.. Eur. J. Soil. Sci.[J], 1999, 50: 127—137  
[7]Pan G., Liss P. S.. J. Colloid Interface Sci.[J], 1998, 201: 71—76  
[8]Elzinga E. J., Reeder R. J.. Geochim. Cosmochim. Acta[J], 2002, 66(22): 3943—3945  
[9]Shinwoo L., Anderson P. R.. Environ. Sci. Technol.[J], 2004, 38: 5426—5432  
[10]Pan G., Qin Y. W., Li X. L., et al.. J. Colloid Interface Sci.[J], 2004, 271(1): 25—34  
[11]Li X. L., Pan G., Qin Y. W., et al.. J. Colloid Interface Sci.[J], 2004, 271(1): 35—40  
[12]Elliott H. A.. Soil Sci.[J], 1983, 136: 317—321  
[13]Morton D. J., Semrau J. D., Hayes K. F.. Geochimica et Cosmochimica Acta[J], 2001, 65(16): 2709—2722  
[14]ZHANG Hui-Min(张会民), XU Ming-Gang(徐明岗), LÜ Jia-Long(吕家珑), et al.. J. Agro-Environment Sci. (农业环境科学学报)[J], 2005, 24(S1): 320—324  
[15]LI Xian-Liang(李贤良), PAN Gang(潘纲), ZHU Meng-Qiang(朱孟强), et al.. Nuclear Techniques(核技术)[J], 2004, 27: 895—898  
[16]Zhang Zhan., Fenter P.. Geochimica Cosmochimica Acta[J], 2006, 70: 4039—4056  
[17]Pan G., Liss P. S.. J. Colloid Interface Sci.[J], 1998, 201: 77—81  
[18]Sander M., Lu Y. F.. J. Environ. Qual.[J], 2005, 34: 1063—1072  
[19]Strawn D. G., Sparks D. L.. J. Colloid Interface Sci.[J], 1999, 216(2): 257—269  
[20]Li W., Pan G., Zhang M. Y., et al.. J. Colloid Interface Sci.[J], 2008, 319(2): 385—391  
[21]Bochatay L., Persson P.. J. Colloid Interface Sci.[J], 2000, 229: 593—599  
[22]ZHU Meng-Qiang(朱孟强), PAN Gang(潘纲), LIU Tao(刘涛), et al.. Acta. Phys. Chim. Sin.(物理化学学报)[J], 2005, 21(10): 1169—1173  
[23]YANG Yu-Huan(杨玉环), PAN Gang(潘纲), MA Xiao-Nan(马晓楠), et al.. Chem. J. Chinese Universities (高等学校化学学报)[J], 2009, 30(2): 387—390  
[24]XIA Shu-Wei(夏树伟), MA Xiao-Nan(马晓楠), YU Liang-Min(余良民), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2008, 29(9): 1804—1809  
[25]LI Wei(李薇), PAN Gang(潘纲), CHEN Hao(陈灏), et al.. Nuclear Techniques(核技术)[J], 2007, 30(3): 167—170

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 1135